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Abstract 
 
Crossborder commuting from Slovenia to Austria and Italy 

This paper analyses daily crossborder commuting across the Slovenian-
Italian and the Slovenian-Austrian border. This phenomenon is one of the most 
important forms of crossborder cooperation with many demographic, social, 
economic, spatial, cultural and ethnic consequences on both sides of the border. 
The number of well educated specialists increases in both directions. The num-
ber of immmigrants  from Italy and Austria depends on the level of Italian and 
Austrian foreign investments in Slovenia. It is estimated that more than 14,000 
Slovenes commute daily and work in Italy and Austria and only 2,000 from both 
countries to Slovenia.  

 
 

Zusammenfassung 
 



Der vorliegende Artikel behandelt vor allem die tägliche grenzüberschreiten-
de Pendelwanderung über die slowenisch-italienische und slowenisch-
österreichische Grenze. Die Pendelwanderung stellt eine bedeutende Form der 
grenzübergreifenden Zusammenarbeit mit wichtigen wirtschaftlichen, demogra-
phischen, räumlichen, gesellschaftlichen und auch kulturellen Wirkungen auf 
beiden Seiten der Grenze dar. Hervorhebenswert ist die zunehmende Zahl von 
Fachkräften, die sich am Pendeln beteiligen, und die große Bedeutung auslän-
discher Investitionen für das Einpendeln ausländischer Arbeitnehmer. Täglich 
pendeln ca. 14.000 slowenische Staatsbürger zur Arbeit über die Grenze nach 
Österreich und Italien. Nach Slowe-nien pendeln ca. 2.000 Personen aus Italien 
und Österreich.  


